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Rada obce v červnu 2007 
Jiří Hahner,  Ing.František Nerad 

 
    V červnu 2007 Rada obce zasedala 6. a 20. června. Po květnovém zasedání zastupitelstva se 
poněkud uvolnily ruce pro další práci Rady obce a tak jsme se začali zabývat některými důležitými 
otázkami, kterými nás zahrnují občané obce. Jednou z nejdůležitějších akcí je zahájení rekonstrukce 
dvou bytových domů obce v sídlišti za poštou. Jako důležité to hodnotíme proto, protože se obec 
zaručuje za stavební dílo v hodnotě 11 milionů Kč a je nutné, aby tyto prostředky byly vynaloženy 
účelně a přinesly očekávané výsledky - tedy úsporu tepla, zhodnocení bytových domů, zlepšení 
komfortu bydlení a i vzhledu domů v centru obce. Začali jsme se také zabývat žádostmi nájemců 
obecní bytů o privatizaci bytů v bývalém vojenském sídlišti. Privatizace obecního majetku je vždy 
důležitým a nevratným rozhodnutím zastupitelů obce a je třeba ji pečlivě připravit. Zahájili jsme proto 
jednání s odborníky na tuto problematiku, již byly zpracovány soudní odhady tohoto majetku a na 
červencovém zasedání zastupitelstva obce rozhodnou zastupitelé o záměru prodeje tohoto majetku. 
Rada obce již přijala žádosti o odkoupení pěti samostatných vchodů v tomto sídlišti. 
     
     Dne 6.6.2007 se Radě obce zpovídal Mgr. Tomáš Makaj, který se stal v letošním roce pracovníkem 
obce. Za sebe můžeme prohlásit, že jeho zaměstnání v obci byla velmi dobrá personální investice. 
Předložil zprávu o činnosti komise pro kulturu sport a turismus a její dosavadní výsledky. V minulém 
čísle Barňáku Mgr. Makaj velmi skromně popsal několik aktivit, na kterých se podílí a je naší 
povinností napsat, že jeho práce je rozhodně větší, než těchto několik řádek. Aktivity komise jsou 
zaměřeny do všech oblastí života a zahrnují akce pro děti, pro mládež i dospělé. Jeho zásluhou se 
posunuje výstavba muzea v obci, rozvíjí se nový pohled na kulturní dění v obci, zlepšila se úroveň 
Barňáku a další věci v obci. 
        Rada obce schválila na jednání 6.6. také vnitřní předpisy pro Obecní policii Strašice, která by 
měla zahájit činnost 1.7.2007. V červnu vybrala komise dva strážníky a ještě budeme ve druhém kole 
vybírat třetího. Náročnými psychotesty totiž prošli pouze dva z původních 10 uchazečů. Od zahájení 
činnosti Obecní policie si slibujeme uklidnění situace v obci, zabránění některým zbytečným škodám, 
zlepšení pořádku, prevenci nepořádků a neplech, které jsou zde takřka denně. Ještě musíme upozornit, 
že strážníci budou před nástupem na služebnu absolvovat kvalifikační kurz, zakončený zkouškou na 
MV ČR.   
     Rada obce schválila v červnu smlouvu o dílo na rekonstrukci domovních předávacích stanic 
v bývalém vojenském sídlišti. Jen pro zajímavost, cena těchto oprav je 1,981 milionu Kč. Dále byla 
schválena smlouva se společností TECHNOEXPORT a.s., která bude obci pomáhat zajišťovat některé 
dotační tituly z peněz státu i EU. Připravujeme podklady a informace pro zpracování projektu na 
revitalizaci obecní návsi. Připravujeme podklady pro zpracování urbanistické studie areálu bývalých 
kasáren, protože se bez ní začínají docela dost komplikovat vazby mezi domy, komunikační a 
energetická napojení atd. Začali jsme se zabývat nutnými kroky pro snížení energetické náročnosti 
nájemních bytových domů a provozu těchto domů. Mgr. Kapolková jako garant z RO a předsedkyně 
bytové komise M. Kořánová jako výkonný orgán obce spolu s Z. Smejkalem z Inzuly zahájily jednání 
o zefektivnění a zlepšení hospodaření s obecními byty.  Chceme skončit s nevyužíváním bytů, 
zneužívání bytů, chceme znepříjemnit život těm, kteří obecní byty ničí, zneužívají atd. Naopak by 
dobří nájemci měli dostat víc informací a jejich jednání s Inzultu by měla být jednodušší. 
     Zpracovali jsme také novely obecně závazných vyhlášek o likvidaci odpadů a poplatku za likvidaci 
odpadů. Tyto vyhlášky musejí reagovat na otevření sběrného dvora a bylo nutné je v tomto smyslu 
upravit. Společně s Ing. Šnaiberkem, profesionálním pracovníkem hasičského záchranného sboru, 
jsme připravili drobnou novelu požárního řádu obce. 



     Obci Strašice se také již ozval nový vlastník bývalého KD. Začínáme s ním jednat o jeho záměrech 
využívání tohoto objektu. Připravujeme změnu Územního plánu č. 5 a chceme vědět, co s touto 
budovou zamýšlí, abychom mu nezkomplikovali situaci a neoddálili zapojení tohoto domu do života 
obce. Jeho ostudný vzhled již mnoho lidí neštvává a odpuzuje a je třeba s tím skoncovat.  
     V poslední době také dost často řešíme stížnosti na noční povyk, ničení majetku a další věci. Lidé 
navštěvující restaurace v obci vyhledávají často posezení venku, které je v horkých dnech a zejména 
nocích, docela módní. Lze to i pochopit, kdyby …. 
 
Před restaurací Merkur si hosté zvykli  posedávat po soukromém majetku majitele lékárny a  ničí zde 
zeleň a i soukromý majetek, zanechávají zde odpadky, což už pochopit není možné. Rada obce tedy 
povolila zřídit před Merkurem tzv. předzahrádku a chceme věřit, že toto opatření přesune lidi od 
lékárny tam, kde chtějí opravdu být. Pokud toto opatření nepomůže, bude mít obecní policie 
připravenu práci.   
 
25.6.2007. 
 
 
 
 

INFORMACE  PRO  OBČANY 
SMÍRČÍ  A ROZHODČÍ   ŘÍZENÍ (MEDIACE a JUDIKACE)  

 
Ing. František Nerad - místostarosta 

     Podle směrnic Evropského parlamentu  a Rady COM 2004 718 final  2004/0251 (COD) 
jsou i v ČR zaváděny alternativní mimosoudní způsoby řešení majetkových vztahů a sporů 
v neveřejném smírčím a rozhodčím řízení.   
     Výkony těchto řízení jsou  na úrovni obcí a měst za přítomnosti třetích - odborně 
způsobilých osob, tzv. MEDIÁTORŮ nebo ROZHODCŮ a pro občany jsou přijatelnější než 
veřejná soudní přelíčení. Tato řízení probíhají na základě shodných projevů vůle mezi 
stranami, mezi kterými stojí odborně způsobilý prostředník  (mediátor, rozhodce). Tato řízení 
probíhají rychleji a pohodlněji a pokud jsou obě strany rozumné jsou i levnější. 
 
Bližší podrobnosti o těchto službách lze nalézt na www.mediace.cz nebo www.judikace.cz 
 
 
 
 

Na čem postavit budoucnost obce Strašice? 
Ing. František Nerad - místostarosta 

 
      Pracujeme na Programovém prohlášení a tak musíme nutně přemýšlet na jakých základech 
postavit budoucnost obce Strašice. Základy jsou nejpodstatnější součástí každé stavby a ošidit je 
znamená, že budou se stavbou v budoucnosti potíže. Odpovědět na otázku z titulku je velmi těžké, 
zejména pro lidi, kteří nejsou zavázáni konzervativní minulostí a kteří mají představu širší otevřené 
společnosti.  
    V poslední době velmi často slyším ve Strašicích, ale i jinde od lidí, že bychom měli (nejen) 
Strašice uzavřít, zakonzervovat. Nikdo sice nahlas tuto jasnou větu neřekne, ale v diskusích slyším 
rady typu: Nepouštějte sem lidi takové, lidi onaké! Nechceme tady Američany, Rusy, lidi mluvící 
jinými jazyky! Neshodneme se s lidmi s jinou barvou kůže!  Zakažte vjezd pro lidi s rychlými auty, 
lidi s těžkými auty. Nepouštějte sem lidi, kteří nás budou vykořisťovat, lidi kteří budou podnikat 
v tomto oboru nebo v jiném oboru. Neprodávejte pozemky firmám, které budou ničit vzduch, silnice, 
vířit prach, vypouštět zápach, dělat hluk. Z těchto rad mě osobně vychází, že bychom měli před 



Strašicemi postavit závory a každého se zeptat, co tady chce dělat a nejlépe ho otočit a poslat jinam. Je 
opravdu velmi těžké najít lidi a firmy, které budou splňovat ideálně vše, co by si přáli všichni občané. 
Jenže Strašice v nedávné minulosti byly stavěny právě jen na ubytovávání „cizích“ lidí (kasárna) a 
malé doplňující výrobě (chybí zde železnice). Změnit to je dost velká práce a bude to stát hodně peněz. 
Ty peníze se musejí nějak vydělat, nějak investovat, nějak zúročit. 

     Vím, že jsou mnozí lidé, kteří  si 
pod pojmem svoboda představují 
leccos. Třeba to, že si mohou přijít 
někomu na soukromý pozemek, 
natrhat si u něj na zahradě třešně, 
květiny, jahody a ještě mu vynadat, 
aby raději zalezl a držel klapačku. 
Nebo, kteří si bez zaváhání dokážou 
vzít auto nebo motorku a vyjezdit 
s ním koleje po trávníku v sídlišti, po 
volejbalovém hřišti nebo v lese         a 
ještě lidem vynadat, že jim v tom 
ničení překážejí. Ano, lze anonymně 
nadávat přes webové stránky 
komukoli, kdo se pod příspěvek 
podepíše či udílet anonymní hraběcí 
rady co by se a jak by se mělo a 

mohlo. Ale pořád nevidím návrhy na to, na čem postavíme budoucnost této obce, když máme za vsí 
les pro vojáky, ale vojáky ze vsi někdo poslal do pryč. Budovy určené kdysi pro ubytování vojáků lze 
využít pro ubytování jiných lidí, které tady ale nechceme. Nikdo jiný však budovy určené pro 
ubytování vojáků nechce. Ano, lze je zavřít a nechat rozebrat lidem, kteří se nebojí vzít si z cizího co 
se jim líbí, ale na tomto se budoucnost nepostaví a zub času je celkem nemilosrdný . 
     Ano, uznávám, že na noční klid po odchodu vojáků základní služby jsme si docela zvykli a na 
noční křik a řádění opilců nevojáků se po tomto klidu zvyká špatně. Ano uznávám, že noční ničení 
soukromého majetku několika pitomci je problém. Nejen proto jsme urychlili vznik obecní policie a 
velmi trpělivě a tvrdě vyjednáváme s nájemci budov, ve kterých jsou ubytováni cizí pracovníci. I 
majitelé personálních agentur, jak se firmy dovážející cizí pracovníky do Čech nazývají, se snaží 
eliminovat všechny špatné vlivy a pitomce, kteří si nedají říct.   
      Ale ne všechen noční rozruch dělají cizinci ubytovaní v kasárnách, stejně jako všechen křik 
v minulosti nedělali vojáci základní služby.  Ne všichni cizinci v té ubytovně přijeli do Strašic dělat 
binec a řekl bych, že většina z nich se chová slušně.    

      A z jiného soudku pro budoucnost. Všichni víme, 
jak vypadala slévárna Kovosvit ještě před relativně 
nedávnou dobou a jak vypadá dnes. Všichni víme, jaké 
podmínky pro práci v ní byly a přesto se najdou lidé, 
kteří ještě dnes na tuto firmu nadávají a nechtějí ji 
tady. Bohužel anonymně a bez dalších nápadů, jaké 
firmy a s jakou výrobou by byly ve Strašicích vhodné. 
Ano, přiznám se, že i já jsem nadával na to, že se 
kasárna stanou smetištěm okresu a že rozmístění 
sběrných míst odpadů po celé ploše kasáren je 
urbanistický paskvil, nicméně vyhodit je pryč už 
možné není. Je nutné skloubit tyto věci do nějakého 
funkčního celku. Jen vzpomínat nebo naopak 
nadávat na minulost je zbytečné trápení nervů a 
spíše je nutné  hledat kameny do základů pro 
budoucnost. Najít takové kameny, které něco 
unesou a které nebudou nikomu vadit dá docela 
dost práce. Je pravda, že bychom se mohli 

 

 



vymlouvat, že jsme dost věcí zdědili, ale tím bychom si mnoho nepomohli v hledání řešení. 
Pokoušíme se například ubytované pracovníky usměrňovat a uklidňovat pomocí strážníků 
obecní policie a nikoli vyhnat je ze Strašic. 
 
 Pokoušíme se domluvit  s majitelem slévárny na spolupráci a nikoli mu vyhlásit válku           
a pokoušet se ho vypudit z obce. Podobné je to s ostatními podnikateli ve Strašicích. Nedávná 
kauza TOPSPO byla klasickou ukázkou, která  má základy v špatném plánování budoucnosti. 
Ta se v obci musí stavět na územním plánu a jeho kvalitním zpracování a nikoli na pozdních 
protestech.  
      Takže jsem se vlastně dostal znovu na začátek. Na čem postavit budoucnost obce 
Strašice? 
(foto Ing. F.Nerad - kasárna 2006, slévárna Matas 1997) 
 

Informace p řípravného výboru pro vyhlášení místního referenda v e Strašicích 
   Vážení spoluobčané, 
      již jste asi zaznamenali, že také v naší obci se objevila snaha o vyhlášení místního referenda 
k radaru v Brdech. Coby odpůrci plánu výstavby radaru jsme začali v měsíci červnu sbírat  mezi Vámi 
podpisy pod petici požadující jeho vyhlášení.  
Otázka je stejná jako u ostatních obcí: „Má obec Strašice při výkonu své samostatné působnosti 
podniknout veškerá zákonná opatření k tomu, aby zamezila výstavbě radarové stanice Spojených států 
amerických na území Vojenského výcvikového prostoru Brdy?“  
 (ANO / NE) 
      Naší snahou je, aby se i naše obec připojila k obcím a městům v těsném sousedství VVP, kde již 
místní referenda proběhla a kde občané dali svým samosprávám mandát k aktivitám proti záměru 
umístění radaru v Brdech. Zástupci  obcí  svůj nesouhlas aktivně tlumočí nejen českým kompetentním 
orgánům, ale i v zahraničí. Poslední úspěšné referendum se konalo nedávno v Mirošově, poprvé 
z iniciativy občanů – rovněž na základě petiční akce.  
V ostatních obcích to měli občané jednodušší, tam vzešel plebiscit přímo z vůle zastupitelstva. 
     S myšlenkou referenda jsme se rozhodli oslovit co nejvíce našich spoluobčanů – a tak mezi Vámi 
chodíme, diskutujeme a zjišťujeme Vaše názory na danou věc. K zastáncům radaru přistupujeme 
s respektem a tolerancí. Někteří spoluobčané jsou myšlence radaru v Brdech nakloněni – i oni 
pochopitelně mohou v plebiscitu vyjádřit svůj občanský postoj. Zákonem předepsaný počet pro 
vyhlášení plebiscitu, tj. 30 % podpisů oprávněných voličů, je již získán, usilujeme však alespoň o 50 
%, neboť jen při této účasti je výsledek hlasování pro samosprávu závazný.  Zatím je naše zkušenost 
taková, že větší část námi oslovených  občanů si radar v Brdech nepřeje – důvody jsou rozmanité, lidé 
v obci problém pozorně sledují a často si sami vyhledávají informace (zejména na internetu). 
     Lidé se nás velmi často ptají, zda se dá vůbec něco účinně dělat, když vláda nebere ohled na  
nesouhlas 3/5 národa a odmítá vypsat celostátní referendum. Co zmůžou obce, které samy o stavbě 
nerozhodují, proti vládě, která záměr tvrdě prosazuje a podává jej jako již hotovou věc? 
Předně chceme sdělit, že samotné rozhodnutí a financování projektu radarové základny není dosud 
jasné ani v samotných Spojených státech.   
 Dále se snažíme odpovídat v tom smyslu, že – ač se tajně vyjednávalo minimálně za trvání dvou vlád 
zpětně –  nic rozhodnuto ještě není. Nelze obejít zákonné procedury, zejména schválení  stavby 
amerického radaru poslanci a senátory. Jejich rozhodnutí je stále možné ovlivňovat – a  tak to dělají 
obce sousedící s VVP na základě výsledků referend, občanské iniciativy a hnutí, nevládní organizace, 
politické strany a další. Ještě zde existuje prostor pro aktivity a naděje pro odmítnutí radaru. Obce již  
podnikly mnoho společných akcí: společný dopis Kongresu USA, dopisy vládě, parlamentu, 
prezidentu Klausovi, delegace v čele se starostou Trokavce se účastnila slyšení v Evropském 
parlamentu, celá záležitost již dávno dostala mezinárodní rozměr… Nedávno se i prezident  Klaus 
vyslovil pro myšlenku celostátního referenda k radaru. Schválení zákona pro jeho vyhlášení je však 
značně nejisté, a proto klademe důraz na to, co již dnes zákon umožňuje. 
      Závěrem bychom Vám chtěli poděkovat za dosavadní podporu. Návrh na vyhlášení místního 



referenda  podáme tak, aby jej projednávalo zářijové zastupitelstvo obce.  
O dalším vývoji Vás budeme informovat. 
 

Za přípravný výbor 
Marcela Paulová, Karel Šlapák, Václav Cafourek 

Radiolokátor v Brdech a vliv jeho činnosti na okolí 
 
 V poslední době ovládá českou společnost hluboký a historicky velmi významný spor. Spor mezi 
obhájci a odpůrci účasti ČR na vytvoření prvku protiraketové obrany USA na území republiky. 
V oblasti Brd má být uveden do provozu výkonný radiolokátor (dále RLK). Obhájci RLK ve sporu 
používají převážně argumenty politické a někdy naivní a hloupé, vyplývající především jen z politické 
orientace, ale také z hluboké neznalosti jeho vojenského významu jak v politice, tak při nasazení do 
provozu. Je na škodu, že se nikde nezohledňují názory bývalých důstojníků ČSLA. Žije jich ještě dost 
s velkými zkušenostmi s raketami, zatímco dnešní vojenští představitelé byli ve dnech zániku 
raketových útvarů a svazků asi tak na úrovni praporů. Asi o to není zájem. 
 Odpůrci RLK pocházejí sice z celé ČR, ale nejvýznamnější argumenty předkládají lidé z okolí Brd, 
neboť se cítí oprávněně ohroženi  jeho uvedením do provozu. Může se zdát, že jde jen lokální 
patriotismus, ale oni se skutečně bojí nejen přítomnosti již třetích cizích vojsk za posledních 50 let, ale 
také provozu RLK, který přivolává pozornost možného nepřítele ve prospěch cizí moci. Odpůrci RLK 
mají ale smůlu. Nemají reálnou moc, jak své názory uplatnit. Moc mají naopak obhájci RLK, kteří 
ovládají legislativu a sdělovací prostředky, mohou přijímat nevratná rozhodnutí i závazky bez ohledu 
na občany i volené orgány. Dokonce mohou svá rozhodnutí výkonem státní moci prosazovat. Tak to 
k dnešnímu dni vypadá i na besedách s občany. Údajně se objevily i případy vyhrožování. 
 Protože je mezi oběmi stranami mnoho různých dohadů o roli RLK v protiraketové obraně při jeho 
bojovém nasazení (pochopili jen někteří –např. poslanec Zaorálek), bude dobré si ji trochu analyzovat. 
 To byl jen popis současného stavu. Nejdříve bych se snad měl představit. Mé jméno má redakce, která 
jej bez mého svolení zveřejnit nemá. Jsem plukovník raketových vojsk v. v. Mám nejvyšší vojenské 
vzdělání možné v ČSLA, kurs zbraní hromadného ničení, postgraduál z operační analýzy a roční Vyšší 
akademický kurs v Akademii raketových vojsk bývalého SSSR. V praxi jsem působil několik let na  
operační správě GŠ a několik let na správě raketových vojsk MNO. Byl jsem členem štábu raketových 
vojsk JZF, což bylo v té době polní velení ČSLA. Na těchto stupních velení se procvičovalo použití 
raketových vojsk na stejných tématech jako na druhé straně železné opony. Podílel jsem se na přípravě 
ostrých startů čs. raket na raketodromech v SSSR. Nikdy se mne nikdo nesnažil získat pro spolupráci. 
Z ČSLA jsem byl v sedmdesátých letech propuštěn pro nesouhlas se vstupem vojsk. 
A teď k věci. Protiraketová obrana USA je postupně vytvářena v celosvětovém měřítku, s cílem 
ochránit zejména USA před útočícími raketami ještě před dosažením jejich území, a to ze všech 
možných směrů. Nemá za cíl ochránit jiné státy, i když jsou tam její prvky rozmístěny. To je pouze 
její vedlejší produkt v dané situaci. Jinak by to ani nešlo, protože případný boj antiraket s útočícími 
raketami bude probíhat hlavně mimo území USA. Z toho vyplývá pro hostitele protiraketových 
prostředků významné nebezpečí. Nutnost řešit tento problém spočívá tedy na EU, NATO, ale i se 
zapojením Ruska s územím překrývajícím dva světadíly. Na toto řešení zbývá čas jen do té doby, než 
případné rizikové země případně vyvinou rakety s dalekým doletem a potřebnou výzbrojí. RLK v ČR 
a antirakety  v Polsku tvoří pravděpodobně jeden systém s žádaným cílovým chováním na hlavním 
evropském strategickém směru. Možná do něj patří i výstavba zařízení v jižním Maďarsku. 
Úkolem RLK v Brdech je pravděpodobně zjišťování parametrů  drah útočících raket v určeném pásmu 
a prostoru a předávání zjištěných parametrů do subsystému antiraket v Polsku. Z tohoto hlediska je 
RLK v ČR stejně významným cílem jako subsystém antiraket. Útočník se může před rozhodujícím 
úderem rozhodnout takzvaně vyčistit cestu útočícím raketám. To potvrzuje i poznámka prezidenta 
Putina v dubnu 2007. 
 RLK na pozici není jen anténa na povrchu země. Důležité je řídicí  a vyhodnocovací středisko, 
spojení, ubytovny směn, technické zabezpečení, týl i strážní jednotka atd. Celkově může jít o kapacitu 
okolo dvou set osob a plochu čtyř i více hektarů. Anténa může být na jiném místě a dálkově ovládaná. 
Důležité části mohou být skryty i hluboko pod zemí. 
 Bojová činnost RLK spočívá v držení pohotovosti, zpravidla nepřetržité služby ve směnách ve stálém 
prohledávání vzdušného prostoru (sektoru, směru). Zjištěné cíle musí identifikovat, zpracovat jejich 



parametry a vyhodnocovat podle jejich chování, sledovat výsledek nasazení antiraket i předávat 
informace k případnému zahájení boje na jiných čarách v případě neúspěchu. Vzhledem k dosahu 
RLK v Brdech lze předpokládat, že bude prohledávat vzdušný prostor Ruska od Barentsova moře až 
po Kavkaz do hloubky až 8 tis. km. Budou tedy pokryty z hlediska Ruska významné prostory pro jeho 
obranu, tj. raketodromy Sever,  Kapustin Jar i Bajkonur. 
 Pod dohled se také dostane velká oblast severozápadní Číny. Dojde tak k možnosti hodnotit ruské 
pokusy s raketami i jejich úspěšnost. Proto byla dosavadní snaha USA i přímluva presidenta Klause  
Putinem tak tvrdě odmítnuta. 
 Tato situace povede od samého počátku nejen k eskalaci napětí a rušení platných stabilizujících 
smluv, ale i k vývoji nových zbraňových systémů. Do Brd mý být přemístěn RLK z Marshallových 
ostrovů. Do Brd, kde jsou pro něj obdobné podmínky, ale s daleko významnějším ohrožením okolí. 
Přitom území USA a Kanady, včetně ostrovů v Tichomoří, poskytují dostatek prostorů pro RLK 
s lepšími nebo alespoň stejnými možnostmi jako nová výstavba v Brdech (viz tabulka v příloze).  
 Američany  byl vybrán prostor ve střední Evropě zřejmě se zatím skrytým záměrem a Brdy byly 
vybrány proto, že díky minulosti jsou předpřipraveny. Jsou tam hotové nadzemní i podzemní stavby     
i  komunikace, které se snadno upraví pro potřeby RLK. Skutečnost blízkosti hlavního města s 1,2 mil. 
obyvatel, dalšího města s 0,2 mil., ani hustota osídlení okolí více jak 130 obyv/km čtvereční nebyly 
vzaty v úvahu. Je skutečností, že  vedení státu samo tento prostor k výběru nabídlo a Američané jen 
kývli. Nikdo k výběru nenamítl, že oni sami budují taková zařízení daleko od civilzace a na domácím 
území mají prázdné a pustější prostory (viz tabulka), které mají některé parametry pro daný účel 
daleko výhodnější než Brdy. Zvolený prostor RLK Brdy může být útočníkem napaden těsně před 
prvním úderem, aby připravil cestu následujícím raketám. Nemusí být ani jaderné zbraně. Stačí 
kazetové hlavice s bílým fosforem a brdský lesní masiv neuhasíme ani za rok. 
 Jak to může probíhat den po té. Balistická raketa dalekého dosahu startuje v kolmé poloze. Po získání 
stabilizující rychlosti ji řídicí systém vyvede na balistickou dráhu, která je blízká parabole pod úhlem 
cca 45°. Vrchol dráhy letu je přibližně v její polovině. Může dosahovat výšky 200 i více km.             
(U německé V2 to bylo cca 100 km, obdobně i u ruských 8 A61, 8 K11 i u 8 K14). Vzniká tak 
vzestupná a sestupná část dráhy letu. Boj antirakety s útočící raketou by byl možný i na vzestupné 
části, ale ta je příliš vzdálená. I boj s raketou na sestupné části dráhy musí začít daleko před cílem, to 
je i nad územím nezainteresovaných států, které pak mohou nést následky. Jejich zainteresováním 
vzniká daleké předpolí, které umožňuje nasazovat do boje antirakety na více obranných čarách            
a zvyšovat tak matematickou naději zábrany průniku útočících raket na chráněný prostor.  
 Útočící raketa je pro antiraketu pohyblivý cíl, jehož zjištěné parametry pohybu mají stochastický 
charakter. Obdobné je to i pro navedení antirakety. Proto v možnosti hodnocení zásahu cíle je platný 
Gaussův zákon chyb. Jednou z jeho pouček je, že pravděpodobnost  vzniku chyby určité velikosti je 
rovna nule. To platí i pro nulovou chybu. Kromě toho, rakety s vyspělou technologií řízení mohou i za 
letu dílčím způsobem měnit směr letu. Z daného vyplývají možné výsledky boje antirakety s útočící 
raketou: zničení, vychýlení ze zadané dráhy letu, minutí. 

a) Zničení:  Útočící raketa nezasáhla plánovaný cíl. Její zbytky v různé podobě  spadnou na 
povrch země. Mohou ale zůstat i funkční celky, z nichž nejnebezpečnější je hlavice s náloží 
(jaderná, biologická, chemická), nemusí být nalezena  a není jisté, že nedojde k její aktivaci. 

b) Vychýlení: Raketa přejde na neznámou dráhu letu s neznámým místem dopadu, pokud to bude 
možné, bude boj s raketou pokračovat na jiné čáře obrany. 

c) Minutí: Raketu pokračující v letu je možné napadnout znova na jiné čáře obrany, při 
dostatečně hlubokém předpolí protiraketové obrany. 

 Výše uvedené možnosti se mohou odehrát nad územím států nemajících nic s protiraketovou obranou 
USA společného, tak nad státy přikrytými protiraketovým deštníkem pod patronací USA, ale ohrožení 
obou skupin je téměř stejné, díky možnému způsobu boje antiraket s útočícími raketami a jeho 
výsledky. Například zbytky raket mohou dopadat na státy mimo dohodu. Ještě horší by to mohlo být 
při pozemním výbuchu jaderné hlavice s následnou radioaktivní stopou. 
Vybudování protiraketové obrany jedné velmoci i s překrytím některých států je jen polovičatým 
řešením, rozdělením společných možností. Proto je třeba nejprve dosáhnout konsenzu všech velmocí, 
včetně Ruska. Bez něj to prakticky nemůže fungovat, bude stát více nákladů. 
V příloze je uvedena tabulka ukazující možnosti týkající  se umístění RLK a USA jako tichomořské 
velmoci. Lze se  domnívat určité nevysvětlitelnosti přesunu RLK z tichomoří do ČR. 



 
                                                                                                                                          Psáno 8.5.2007  
 

 
 

Tabulka zeměpisných možností některých míst, které mohou být v určitém vztahu k umístění RLK 

 
 

zeměpisná vzdálenost v 
km Umístění RLK 

Írán Severní Korea 

Hustota osídlení na čtvereční 
km 

Blízkost velkých 
sídlišť 

ČR Brdy 3 624 8 225 130 Praha, Plzeň 
Marshallovy 

ostrovy 
13 233 5 225 348 ? 

Mariany Guam 12 408 6 889 ? ? 
Havaj 9 576 7 127 50 ? 

Aljaška (Aleuty) 12 905 5 795 10 ? 
Kanad (západ) 11 900 8 950 10 ? 

stát Washington cca dtto cca dtto 47 ? 
Oregon cca dtto cca dtto 25 ? 

Kalifornie (sever) cca dtto cca dtto 73 ? 

 
Poznámka: 
 -některá místa  vybrána odhadem jen podle zeměpisně příznivých parametrů. 
- výpočet vzdáleností podle Krasovského elipsoidu. 
 

 
 
 

K dalším názorům z ankety 
Ing. František Nerad – místostarosta 

 
    V tomto příspěvku se pokusím odpovědět na další část anketních otázek z dubna 2007. 
Tentokrát na náměty občanů k různým oblastem života v obci. 
 
Otázky o po řádku dalším v ěcem:  
31 b) Není dokončen chodník v nepřehledné zátočině v Hutích. Zde hrozí pro chodce 
smrtelné nebezpečí. Může být v zátočině zrcadlo?  
32) Je třeba řešit odvod vody z prostoru lesa nad 1. čtvrtí. Dříve tekla několika příkopy přes 
obecní draha. Ta jsou dnes zastavěná a veškerá voda při deštích teče příkopem nad rod. 
domky východním směrem a přelévá se na cestu a zahrady, aby pak u silnice při cestě na 
západ zase škodila lidem při silnici. 
33) Rád bych viděl opravené silnice v obci, zlepšení obslužnosti (obchody, zásobování) 
Zlepšení komunikace obce s nájemníky bytů (opravy atd.) 
34) Věnovat se úklidu obce. Řešit kouření (vypouštění škodlivin?) závodu MATAS, který 
zahaluje okolo 11 - 14,00 štiplavým kouřem část obce. 
35) Zlepšení infrastruktury, což myslím jako původní stav komunikací před začátkem prací, 
které vedly ke zničení trávníků, porostů a silnic. Pak se bude jezdit jako po másle. Víc 
otevřená jednání s lidmi z bytovek. 
35) Pomocí dopravního značení zamezit parkování motorových vozidel uvnitř sídliště č.p. 
592 - 600. Parkovacích míst mezi sídlištěm a kasárnami a nad sídlištěm je podle mne 



dostatek! 
36) Zprovoznit restauraci Koupák. 
37) Kanalizaci a vodovod na Huti 
38) Neničte staré stromy, zejména ne alej u sv. Antonína. 
 
Otázka 31b)   - chodník na komunikaci kolem slévárny pana Ing.Matase vznikl díky tomu, že 
jej pan Ing. Václav Matas zbudoval na svém pozemku za své peníze. Ano, lze uznat, že je 
ukončen v poměrně nepřehledném místě, na druhou stranu jeho pokračování je technicky       
a i finančně velmi problematické a nelze chtít po soukromém vlastníkovi náročné až nemožné 
věci. Pro obec je dokončení ještě složitější, protože pozemky vlastní silnice (patří Kraji a 
právo hospodaření na ní má Správa a údržba silnic a i další pozemky kolem ní jí nepatří. 
Pokusíme se jednat se SÚS Rokycany.Co se týká umístění zrcadla v tomto místě, tak osobně 
si nevzpomínám, že bych někde v zatáčce (byť nepřehledné) viděl zrcadla. Vídáváme je 
v křižovatkách a výjezdech na komunikace,ale v zatáčkách ne. 
Otázka 32 –  ano uznávám, že odvádění dešťových vod je problém. Je to problém i ve Dvoře 
a v Koutě, ale……… Mnoho lidí neuznává to, že existuje jistá povinnost zajistit odvádění vod 
z krajiny a tak jim staví do cesty stěny, zasypávají příkopy, ruší kanalizace, nechtějí na svých 
pozemcích věcná břemena a dělají různé věci, které pak v budoucnosti škodí jak jim 
samotným, tak ostatním. Pokusíme se v rámci zpracování změny č. 5 řešit odvádění 
dešťových vod z lesů nad obcí. Jak to dopadne však neumím předpovědět. Může se stát, že 
budou někteří majitelé parcel pod lesem požádáni o to, aby strpěli na svých pozemcích 
příkop, kanál nebo jiné zařízení, které by zabránilo tomu, co tazatel popsal ve své otázce. 
Jsem zvědav, jak se k tomu postaví. Obec nemůže o své vůli, i kdyby to všem pomohlo, 
někomu překopat pozemek a odvádět přes něj vodu, která jiným škodí. To za prvé. A za 
druhé. Tato opatření budou stát nějaké, podle mého odhadu nemalé peníze, které bude muset 
obec někde a nějak zajistit. Nejprve však musíme zjistit co dělat, pak budeme přemýšlet dále. 
Beru tuto připomínku jako námět pro změnu ÚP č. 5.  
Otázka 33 –  v této otázce jsou popsány dva problémy. Část z nich může obec ovlivnit, část 
už nemůže. Obec je povinna se starat o své místní komunikace a musí je opravovat a udržovat 
v provozuschopném stavu. V obci však jsou i komunikace jiných vlastníků a těm můžeme 
psát, prosit je a žádat, ale zda silnice opraví již ovlivnit obec nemůže. Za toto vedení radnice 
mohu prohlásit, že každý rok vložíme do oprav místních komunikací nějakou finanční částku 
(v letošním roce jsme již utratili na opravy cca půl milionu korun).  
K té druhé části otázek - obec v tržním hospodářství nemůže ovlivnit, zda funguje zásobování, 
zda někdo otevře někde obchod a zda ten obchod udrží. Tyto věci dost zásadním způsobem 
ovlivňuje nabídka a zejména poptávka zákazníků.  Pamatuji ve Dvoře dva obchody a oba 
neexistují proto, že neměly dost zákazníků. Dnes nemůže nikdo dotovat ze svého obchod, 
který prodělává. Přesněji může, pokud na to má.Jak se ukazuje, nikdo na to nemá. 
Zcela v moci obce, přesněji vlastníka nájemních bytů, je komunikace s nájemci. Myslím si, že 
v současné době se tato komunikace zlepšila a funguje. Za sebe mohu prohlásit, že neustále 
nabádáme pana Smejkala, aby se jeho zaměstnankyně v kanceláři správy bytů chovaly 
zdvořile ke všem nájemcům.  
Otázka 34 – myslím si, že se úklidu obce věnujeme od svého nástupu poměrně dost. Úklidem 
sněhu v zimě počínaje, sekáním trávy a keřů v létě konče. Máme však problém. Na tuto práci 
máme dva člověky, z toho jeden je poměrně dost nemocný a nemůže dělat všechny práce. 
Můžete namítnout: „tak ho vyhoďte!“ Pak ale prosím Váš podpis. Je fakt, že lidé se na tuto 
práci nehrnou a nezaměstnaní zvláště. Osobně si nemyslím, že bychom se měli pokoušet        
o úklidové akce „Z“ a nařizovat lidem, kdy a co mají uklidit zadarmo. Nebráním se jakýmkoli 
nápadům za rozumné finance. Nebráním se osobní iniciativě a svépomoci. Rozhodně 
nebudeme bránit spolkům, sdružením a zájmovým skupinám, aby se do úklidu obce 
angažovaly. 



Co se týká provozu firmy Ing. Matase, neprokázalo se dosud, že věci, které jsou v otázce 
zmíněny jsou tak strašné, jak je popisováno. Jsem přesvědčen, že pokud by provoz firmy pana 
Ing. Matase byl v rozporu se zákony této země, nefungoval by. 
 
 Na druhou stranu, popsal jsem v otázce 31b), jak některé nepříjemnosti obci a jejím občanům 
pan Ing. Matas kompenzoval a já to považuji za korektní. Obec tyto věci řešit nemůže, 
protože k tomu nemá kompetence a pravomoci. Můžeme na základě objektivního, 
neanonymního popudu požádat odpovědné orgány o zásah nebo měření, ale to je opravdu vše, 
co můžeme v obci vyřešit. 
Otázka 35 – tato otázka je velmi, velmi široká. Pod pojmem infrastruktura je možné si 
představit mnoho věcí, počínaje komunikacemi, chodníky, odpočivnými plochami, přes 
vodovody a kanalizace, rozvody tepla, plynu, vody po školu, školku, obchody, sportoviště a 
parkoviště. Pokud měl pisatel na mysli pouze úpravu komunikací v souvislosti s opravou 
kanalizace v bytovkách, pak mám z této věci také dost smíšené pocity, nicméně na naši 
obhajobu musím prohlásit, že práce se začaly dělat bez nás a my jsme pouze nastoupili do 
rozjetého vlaku a přes zimu se pokusili s tím něco udělat. Práce měly být dokončeny do konce 
roku a nám se podařilo ten konec oddálit, takže propadlé silnice se opravily ještě za původní 
peníze z toho projektu a trávníky se osévaly na jaře a ne v prosinci, jak bylo původně 
naplánováno. Mám však jednu poznámku směrem k obyvatelům sídliště. Parkování a ježdění 
po čerstvě zasetém trávníku já osobně nazývám barbarstvím, blbostí, ignorantstvím a 
bezohledností. Lidé v bytovkách vědí kdo to dělá, ale jména tají. Dodavatel nebude věčně 
opravovat zbytečně zničené dílo a obec také nemá na to, aby za každým bezohledným 
ignorantem neustále něco opravovala a uklízela. 
Druhá část otázky č. 35 je velmi přínosná a budeme se touto věcí zabývat. Přesněji už se jí 
zabýváme. V obci byl zpracován kompletní projekt dopravního značení, obec již vybrala 
firmu na rekonstrukci dopravního značení a měly by být zanedlouho zahájeny práce na 
revitalizaci dopravního značení. Jenže jak se ukazuje, potmě zejména, ale dokonce i za bílého 
dne jsou těm nepořádníkům nějaké dopravní značky u zadku. V dohledné době budou 
fungovat strážníci obecní policie, takže se ti, kteří chtějí porušovat dopravní předpisy mohou 
připravit na pokuty za špatné parkování, za ježdění po trávnících a za dopravní přestupky. 
Teď ještě zbývá ohlídat ty dopravní značky před ničením, dodržovat dobrovolně dopravní 
předpisy a nebát se označit člověka, který dělá nepořádek a předpisy porušuje. 
Otázka 36, 37 – Věci dotazované v těchto otázkách se již řeší.  
Otázka 38 – Nevyznám se v dendrologii, nevyznám se v zahradnictví, ale jedno vím přesně. 
Nikdo z obce neničí stromy, jen je podle nějakých podkladů a znalostí ošetřují. Zda dobře 
nebo špatně může posoudit každý sám. O aleji ke kostelu jsem již psal a ani ta nebyla zničena. 
Byla pokácena, protože se dovršil její čas, toť vše.  (dokončení příště) 
 
 
 

 
 

Provozovna Strašice, areál kasáren-  oznamuje rozšíření otevírací doby o soboty od 9:00 do 
12:00 hod.  Ve všední den je otevírací doba Po-Pá 8:00-12:00 13:00-17:00. 
Tel: 602 414 523, 602 208 996. 
Vykupujeme: veškerý železný šrot, železo litinu, měď, hliník, mosaz, zinek, olovo, nerez, kabely, 
elektronický odpad. Likvidace autovraků zdarma. 



www. plzenskyskart.cz 
 
 Oznámení: Firma Plzeňský skart připravuje akci „ železná neděle“ jejíž výt ěžek poputuje na 
podporu mládežnických organizací ve Strašicích. Bližší informace o akci budou uveřejněny 
v srpnovém Barňáku. 

Příspěvky ze Základní školy Karla Vokáče Strašice 
 
 

Jak jsme slavili Den dětí 
 
Když se narodí dítě a rodiče mu vymyslí krásné jméno, je jisté, že jeden den v roce bude určitě slavit. 
Nebudou to ani narozeniny ani svátek, nýbrž „Den dětí“, který jsme slavili v naší škole i my. Ano, 
1.června se na ZŠ Karla Vokáče slavil Den dětí a hosty nebyli pouze žáci naší ZŠ, ale také žáci MŠ 
Strašice a žáci ZŠ z Cheznovic, kteří přijeli na Dětský den k nám. A myslím, že se ani trochu nenudili!  
Na začátku byl slavnostní nástup, kterým paní ředitelka Eva Válková celý program zahájila. Každá 
třída vypustila barevné balónky s posláním a hurá na soutěže. Mladší děti měly různé soutěže v areálu 
školy a na hřišti Spartaku, malovaly křídami na chodník a potom měly ukázku výcviku policejního psa 
a zásad sebeobrany. Starší žáci soutěžili na hřišti Dukly např. ve střelbě ze vzduchovky, hodu 
granátem na cíl, hodu kriketovým míčkem, válení koulí, ve skocích přes švihadlo, přenosu raněného a 
dalších soutěžích. Soutěže pro druhý stupeň připravil pan učitel Pospíšil a třída 9.A. Patří jim za 
organizaci poděkování. 
Všechny děti shlédly ukázku malých hasičů z Plzně – Soptíků, prohlédly si hasičský vůz. Při čekání na 
výsledky soutěží se mladší děti vyřádily na velké nafukovací skluzavce. 
Myslím si, že oslava Dětského dne byla krásná a každý si zde našel, co ho bavilo. Dobrou náladu dětí 
podpořilo i sluníčko, které nám vydatně celý den hřálo. 
                                                                                                                
Monika Čermáková 8.A 

 
 

                                                  Poselství letí do světa 
 

 
                                                                                             MŠ na skluzavce 
Sportovní soutěže pokračovaly i v měsíci červnu 
 
Atletický trojboj ZŠ 2007 
Dne 29.května se žáci prvního stupně zúčastnili soutěže v atletice. Na tuto soutěž se děti připravují 
nejen v atletickém kroužku, ale i v hodinách tělesné výchovy. Atletický trojboj zahrnuje tyto 
disciplíny – běh na 50m, skok do dálky a hod kriketovým míčkem, které musí zvládnout každý 
sportovec z tříčlenného družstva. 
 Když jsme ráno přicházeli ke škole, počasí nadělovalo příděl hustého deště. Přesto jsme nastoupili do 
autobusu a věřili, že se počasí umoudří, což se také povedlo. Na atletickém stadionu u ZŠ Čechova 



ulice v Rokycanech déšť ustal a my jsme mohli začít bojovat o medaile. První disciplínou byl běh na 
50m, který se povedl především Petru Riškovi. Dále se naši atleti předvedli, jak umějí házet 
kriketovým míčkem, kde opět potěšil Petr výkonem 44,20m a u děvčat Terezka Šlapáková, která 
hodila okolo 25m.  
 
Jelikož značně mokrý písek nedovoloval skákat do dálky, musela být tato disciplína nahrazena během 
na 400m.Tato disciplína se nejvíce povedla Romanu Sedláčkovi. 
Při závěrečném součtu bodů a vyhlášení výsledků se radovali naši hoši, kteří se umístili na skvělém 
prvním místě a nechali tak za sebou všechny ostatní školy rokycanského okresu. Děvčata už tak 
úspěšná nebyla a obsadila deváté místo, ale určitě je to pro ně dobrá zkušenost do dalších sportovních 
soutěží. 
Reprezentovali nás:  
Petr Riška, Michal Volák, Roman Sedláček, Tereza Šlapáková, Adéla Hráchová, Lucie Lemperová. 
Děkujeme všem žákům za reprezentaci školy a přejeme jim hodně dalších úspěchů na atletických 
stadionech. 
                                                                                                                  Mgr. Pavla Hrazdilová 
Turnaj v malé kopané 
 
Dne 1. června byli žáci naší školy pozváni na turnaj v malé kopané k příležitosti oslav Dne dětí. Tato 
akce se konala 1.ročníkem v Liblíně, v nově otevřeném sportovním areálu. Turnaje se zúčastnilo 
dvanáct týmů z Rokycan, Mirošova, Oseka, Kožlan, Kozojed, Plzně a také ze Strašic. Naši školu 
reprezentovali: Jan Blaho 7.A, Martin Huttr 8.A, Marek Pipich  8.A, Lukáš Monhart  8.A, Milan Giňa  
8.B, Radek Vacek  8.B, Patrik Beluško  9.A, Martin Lang  9.B. 
První zápas s týmem Rokycan TGM1 jsme prohráli 1:0, druhý zápas s Plzní skončil remízou 1:1(Giňa) 
, což nás bohužel posunulo do skupiny o 9.-12. místo. Žáci se po těchto dvou zápasech rozehráli          
a Osek porazili s přehledem 4:0 (Giňa) a tím se posunuli do hry o místo deváté. Neuvěřitelně sehraný 
tým Strašic pokořil Rokycany TGM 2  8:0 (Huttr 1,Giňa 7). Žáci si tedy odvezli diplom za 9.místo, ale 
také pohár nejlepšího střelce – Milan Giňa (12 gólů). 
Odjížděli jsme s výbornou náladou, přestože byl den náročný a dlouhý a žáci se do posledního zápasu 
nevzdávali. Příští rok jistě budeme bojovat o pohár.  
                                                                                                                              Lucie Kučerová 
  

 
                        Naši reprezentanti: stojící zleva R Vacek, M. Huttr, J. Blaho, M. Giňa 
                                     sedící zleva L. Monhart, P. Beluško, M. Pipich 
 
 Soutěž hlídek mladých zdravotníků - Sokolov, 2.6.2007 



V sobotu 2.6.2007 se pětice žáků (Monika Čermáková, Kamila a Jaroslav Dragounovi, Jana a Martin 
Langovi) zúčastnila krajského kola soutěže Hlídek mladých zdravotníků v Sokolově.  
Naši žáci vybojovali v konkurenci starší kategorie slušné 7. místo (z 9. přihlášených družstev). Nutno 
podotknout, že se naše škola soutěže na této úrovni zúčastnila poprvé. 
 
Žáci cestovali do Sokolova vlakem v 5 hodin 36 minut společně s panem učitelem Zeithamlem            
a pracovnicí Českého červeného kříže. Hned po příjezdu do Sokolova začalo pršet, proto byla 
jednotlivá stanoviště z venku přesunuta do blízké tělocvičny. Organizace i celková informovanost celé 
soutěže působila chaotickým dojmem a úroveň krajského kola by měla být lépe připravená. Snad 
nejsmutnější byl nedostatek kvalifikovaných rozhodčích (tato role byla svěřena studentkám Střední 
zdravotnické školy), dokonce i náš doprovod (pí. Kantoříková) z ČČK byl nucen vystupovat jako 
rozhodčí. Celkem museli soutěžící projít 5 stanovišti, kde na ně čekaly různé typy úrazů, poranění       
a také ještě stanoviště obvazové techniky. Soutěžící byli hodnoceni podle několika kriterií: rychlost, 
kvalita provedení první pomoci, komunikace ve skupině, rozdělení činností ve skupině. Po vyhlášení 
výsledků jsme se vydali na zpáteční cestu, příjezd byl naplánován na 20 hodin 25 minut, ale při 
neúčasti 2 družstev jsme byli již v 18 hodin 40 minut v Rokycanech.  
                                                                                                                            Tomáš Zeithaml 
  

 
                                           M. a J. Langovi, K. a  J. Dragounovi, M. Čermáková 
 
 
Školní kolo v malé kopané - Mc Donald´s Cup - 1.stupeň 
 
V pátek 15. června jsme uspořádali pro děti z prvního stupně školní kolo v malé kopané. Počasí nám 
přálo, a tak už po osmé hodině vyběhla na hřiště družstva fotbalistů a začaly urputné boje o první 
místa. Hráči hráli ve dvou kategoriích – 1.- 3.třídy a 4.-5. třídy. V každé kategorii byla čtyři družstva 
po osmi hráčích a v každé kategorii odehráli žáci šest zápasů. Hráli jsme na obou půlkách Spartaku a 
pískat nám pomáhali starší spolužáci ze sedmých a osmých tříd.  
Kluci, ale i holky hráli s obrovským nasazením, na konci turnaje byli opravdu vyčerpaní a bohužel 
došlo i na úrazy. Přesto odcházeli z hřiště spokojeni a obohaceni o nové sportovní zážitky. Musíme 
pochválit i naše prvňáčky, kteří hráli poprvé a byli nejmladší. Bojovali však statečně a měli radost z 
každého odraženého útoku. Vyhrát ale nemohou všichni. Nejlepšími se tedy pro tento školní rok stali 
v mladší kategorii fotbalisté z 2.A a ve starší kategorii to byli naši opravdu dobří sportovci - kluci z 
bývalé 5.B (dnes spojené 5.A). 
Konečné pořadí: 
1.- 3. třídy 4.-5.třídy 
1.místo 2.A 1.místo 5 .B 
2.místo 3.A 2.místo 4.B 
3.místo 3.B 3.místo 4.A 
4.místo 1.A 4.místo 5.A  
 
Děkujeme dětem za pěkné výkony a těšíme se, že je příští rok znovu uvidíme na zeleném trávníku s 
kopačkami na nohou. 
                                                                                                                  Mgr. Pavla Hrazdilová 



 
 
  
 
 
  
Dopravní hřiště-3.ročník, 31.5.2007 
 
Už podruhé v tomto školním roce navštívily třetí třídy dopravní hřiště v Rokycanech a absolvovaly 
hodiny dopravní výchovy, aby se žáci dokázali bezpečně pohybovat na silnicích jako chodci                
a cyklisté. 
Výuka vždy začíná prověřováním znalostí z této oblasti. Děti si zopakují dopravní značky, vysvětlí si, 
jak se mají chovat v dopravním provozu, jak neudělat dopravní přestupek. Zopakují si své povinnosti 
jako chodci i jako cyklisté. Dnes byli kluci a holky pochváleni za své znalosti.  
Po teoretické výuce následovala výuka praktická – na dopravním hřišti. Žákům byla půjčena jízdní 
kola, na kterých si vyzkoušeli své znalosti v praxi. Jízda na kole je skutečně bavila, “naslouchali “ 
dopravním značkám, semaforům i pokynům paní učitelky. Věříme, že si děti budou pravidla silničního 
provozu pamatovat a využívat je s jistotou na našich komunikacích.  
Jako sladkou a radostnou odměnu jsme navštívili rokycanskou cukrárnu a dětské hřiště s houpačkami.  
                                                                                                                         Mgr. Pavla Hrazdilová 
Beseda 8. ročníků o volbě povolání 
 
Dne 31. května navštívila naši školu paní J. Babická z Úřadu práce v Rokycanech . Cílem její návštěvy 
byla beseda se žáky 8. tříd na téma „Volba povolání“. Již příští školní rok se tito žáci musí 
rozhodnout, kterou střední školu či učební obor budou dále studovat. 
                                                                                                                          Mgr. Ivana Roztočilová 
Měsíc červen byl ve znamení školních výletů 
 
Žáci naší školy spolu s třídními učiteli v rámci školních výletů navštívili celou řadu zajímavých míst 
naší krásné vlasti. Žáci prvního stupně navštívili zámek v Březnici, hornické muzeum v Příbrami,  
ekologickou stanici v Prusinách, podnikli pěší výlet do Dobříva. Žáci druhého stupně navštívili zámek 
v Kynžvartu, přírodní rezervaci SOOS u Františkových Lázní, Skryjská jezírka a hlavní město Prahu. 
Informace, zajímavosti a fotogalerii si můžete, vážení čtenáři, prohlédnout na našich internetových 
stránkách. 
 
Projekt - Vítáme Vás v naší školičce 
 
Dne 7.6.2007 se uskutečnil v 1.třídě projekt ,,Vítáme Vás v naší školičce“. Předškoláci přišli na jeden 
vyučovací den do školy. 
Společně s žáky 1.třídy se rozdělili do 3.skupin. Každá skupina prošla během dne jednotlivými 
dílnami. Jedná se o dílnu pracovní, hudební a pohybovou. 
Projekt přispěl k snadnější adaptaci předškoláků do 1.třídy, k navázání kontaktů se školou (žáci 1.třídy 
a učitelé), seznámení se strukturou vyučovacího dne, s prostředím školy. 
V odpoledních hodinách přišli předškoláci společně s rodiči do školy. Paní učitelky vyhodnotily 
dopolední setkání s dětmi a podaly rodičům potřebné informace pro úspěšný vstup  do 1.třídy. 
Projekt „Vítáme Vás v naší školičce“ čeká na budoucí školáčky v ZŠ Karla Vokáče i v příštím 
školním roce. 
                                                                                                                 Mgr. Monika Kebrlová 
 

Estráda na rozloučenou - 9.A, dne 22.6.2007 

  
V pátek 22.6. si žáci z 9.A-Lidka Wolfová, Alenka Bártová a Lukáš Gold připravili estrádní 
vystoupení pro oba stupně naší základní školy. Tato akce probíhala v tělocvičně. Ve dvouhodinovém 



vystoupení byl zahrnut zpěv, tanec a soutěže mezi družstvy učitelů a žáků prvního i druhého stupně. 
Na závěr účinkující vyhodnotili a dekorovali nejhezčího učitele – Tomáše Zeithamla a učitelku – 
Lucku Kučerovou .Jako nejlepšího učitele vyhodnotili svého třídního a to p.uč. Vladimíra Pospíšila. 
Akce se vydařila a hodnotíme, že vyšla sama spontánně z aktivity žáků.  
  
 
Školní akademie 2007 

  
MOTTO: „Št ěstí je mozaika složená z nepatrných malých radostí.“ 
                                                                                                                                 Maurois 

PŘIJĎTE SE NA NÁS PODÍVAT 
28.června v 17.00 hodin 

Budova PDA STRAŠICE          
TĚŠÍME SE NA VÁS  

 
Vážení čtenáři Barňáku, až budete číst tyto řádky, bude již školní akademie minulostí. Věříme,           
že mnozí z vás jste se přišli podívat na svoje děti, vnoučata a jejich vystoupení vás potěšilo. Děkujeme. 
 
P r á z d n i n y – to sladké slovo, které milují všichni žáci, studenti a školou povinná mládež!! 
 
Co bych chtěl prožít o prázdninách? 
Na prázdniny pojedu k babičce, rád bych jel na Šumavu jako každý rok a moc se těším k moři, kam 
pojedeme společně s rodiči v září. 
                                                                                                                 David Štych – třída 2.A 
A jak se těší na prázdniny absolventi ZŠ K. Vokáče ve Strašicích? 
 
Letní prázdniny 
Už za chviličku nastanou letní prázdniny, na které se těší asi všichni ve škole. Mám naplánováno 
mnoho aktivit a nevím, zda je všechny stihnu. První dva týdny pojedu na lakrosové soustředění, kde 
budeme spát ve stanech a kam jezdím každý rok. Je tam vždy zábava. Letos tam budu ještě dělat 
vedoucí našemu nejmladšímu oddílu. Dále se s naším florbalovým týmem zúčastním  Prague games, 
kde se několik dní budeme snažit uspět proti týmům z ČR ale i ze zahraničí, například ze Švédska. 
Moje nová škola, do které začnu v září docházet, ještě zařazuje seznamovací víkend, kde se setkám se 
všemi novými spolužáky a spolužačkami. 
Dva měsíce prázdnin utečou jako voda a nastane nová práce. Doufám, že se mi v novém působišti 
bude dařit. 
                                                                                                         Eliška Praumová – třída 9.B 
Jak se těším na prázdniny 
Po dlouhých, ale krásných devíti letech mě čekají poslední prázdniny na ZŠ. Od září nastupuji na SOŠ 
profesora Švejcara v Plzni. To už bude opravdový vstup do života.  
Na prázdniny se těším, ale zároveň mi bude smutno po naší třídě 9.A. Když přemýšlím, že už se nikdy 



nesejdeme ve stejném složení ve třídě, tak je to takové smutné. Ale zároveň poznám nové spolužáky, 
kamarády a to bude určitě super. O prázdninách mě čeká tábor, brigáda a určitě se uskuteční i pár 
výletů. Ale bude se mi stýskat po strašické základní škole. 
Naše třída 9.A byla skvělá!!! 
                                                                                                             Alena Bártová – třída 9.A 
 
Přejeme všem našim žákům krásné prázdniny,  po celoroční práci si je určitě zaslouží. Načerpejte nové 
síly do dalšího školního roku. Těm, kdo naši základní školu opouštějí, přejeme hodně štěstí a úspěchů 
v novém působišti. Základní škola K. Vokáče ve Strašicích, ať je základní školou, na kterou budou 
v dobrém vzpomínat. 
 
Příspěvky pro časopis Barňák sestavila Mgr. Zdeňka Drahokoupilová. 
 
 
Článek „Příspěvky ze Základní školy Karla Vokáče“ byl redakčně zkrácen .  

 
 
 
 Příspěvky z Mateřské školky 
 
 
 V tomto školním roce byly příspěvky mateřské školy 
v Barňáku situovány do let minulých. Šedesáté výročí školky 
již máme za sebou a dovolte mi tedy krátké zastavení v období 
září 2006- červen 2007. 
  Pro školní rok výše uvedený bylo v MŠ zapsáno 80 dětí. 
Pečovalo  o ně šest pedagogických a dvě provozní pracovnice. 
Každá třída měla vypracovaný  svůj výchovně vzdělávací 
program, který odpovídal nejen věku, ale i sociální zralosti dětí. 
Třída nejmenších Berušek se nechala inspirovat pohádkami. Ve 
třídě Koťat zvolili putování přírodou a ti nejstarší- Sluníčka 
měli pro rozvíjení osobnosti motto: Svět je plný hádanek. 
 Jedním z měřítek úspěšnosti mateřské školy je spokojenost dětí a jejich rodičů.  Dnes jsme v situaci , 
kdy do školky vodí děti právě ti rodiče, pro které se budova před 26 lety otevírala. Těší nás jejich 
pochvalná  slova o zlepšujícím se trendu práce s dětmi, vybavení školky a činností „navíc“. 
Samozřejmě se objevily i kritické připomínky. Vážíme si jich, protože se jedná o konkrétní podněty, 
jejichž řešením se naše práce posouvá o kousíček dál. Právě tady bych chtěla  za celý kolektiv 
poděkovat všem rodičům za opravdu dobrou spolupráci. Ať už to byla účast na všech akcích, příprava 

kostýmů na akademii, vybavení dětských 
batůžků na vycházky a výlety nebo drobný 
sponzoring. 
 Na červnové pedagogické radě při 
bilancování a hodnocení školního výchovně 
vzdělávacího programu jsme všechny došly 
k závěru, že tam, kde se nezdařilo, byly na 
vině dva faktory: nepřející počasí a nedostatek 
peněz. Neděláme si iluze a ani neplánujeme, 
jak poroučíme větru a dešti, ale finance          
„ navíc“ na obohacení činnosti a zlepšení 
vybavenosti tříd by se snad ještě daly nějaké 
získat daly. Nenajde se mezi vámi, vážení 
čtenáři, nějaký sponzor? Možná , že právě 
tyto peníze bychom využily při návštěvách 
divadel a koncertů, při pořádání školních 



slavností nebo při loučení se školáky. Letos jich do první třídy základní školy odešlo 28. Snad jim 
zůstane  kromě fotografií a stužky abiturienta ještě hezká vzpomínka na naši mateřinku. 
 
                                                                                                                                        Irena Pešťáková 
   
 
 
Na co jsme již zapomněli – prodejna firmy Baťa ve Strašicích 
  
 ( pokračování z červencového čísla 2007) 
 
     Bylo by dobré připomenout, jakým 
způsobem kontrolovala firma Baťa své 
prodejny. Dnes je inventura každé 
prodejny i potravin  předem nahlášena, 
aby se občané mohli předzásobit. 
Tehdy to bylo pro zákazníka snazší. 
Ani o kontrole nevěděl. Kontroly 
prodeje a stavu zásob se děly 
automaticky pomoci finančního 
výkazu, který vedoucí prodejny každou 
sobotu poslal do Zlína. Jedenkráte za 4 
týdny přišel na kontrolu tak zvaný 
„okrskář“  ( nezaměňovat se stejným 
názvem příslušníka bývalé SNB ). 
Změna byla pro zákazníky pouze 
v tom, že byli obsluhovaní manželkou 
vedoucího. Zavřít krám to nebylo možné kvůli tržbě. Každý okrskář měl 30 prodejen, ale sám byl 
kontrolován „rajonystou“, který měl na starosti kontrolu 5 okrskářů. Nebyli si ani nadřízeni, ani 
podřízeni. Všichni podléhali obchodnímu oddělení ve Zlíně. Finance se kontrolovaly každý týden a 
tak práce kontrolorů převážně spočívala v kontrole stavu a jakosti uskladněného zboží, které do 
strašické prodejny docházelo zásadně vagónovými zásilkami na nádraží do Zbirohu a odkud bylo 
strašickými  autodopravci přiváženo.V případě dlouho nepohyblivého zboží na skladě tito navrhovali 
jeho stažení a  provedení, jak se tehdy říkalo jeho „zušlechtění“, aby jej bylo možno za plnou cenu 
znova nabídnout v jiné prodejně koupěchtivému zákaznictvu. Personál prodejen byl stále 
proškolován. Vedoucí každý rok jeden týden, prodavači jednou za dva roky také týden. Mistři 
správkáren jednou za 2 roky týden a jim podřízení ševci jedou za 3 roky také na týden.Všechny 
kalkulace, ať výrobní nebo obchodní se prováděli na 1 haléř, neboť u Bati platila zásada, že úspora 
byť jednoho haléře na páru obuvi při výrobě několika set milionů párů jsou slušné peníze.  
      Jen tak se dařilo  zvládnout takové impérium jednomu člověku, kterému všichni říkali „šéf“ a 
právem se o něm říkalo, že jak  Tomáš Baťa tak i jeho nástupce Jan Antonín Baťa byli „Napoleony 
bez maršálů“. To byl princip baťovské řízení a hospodářského zázraku. 
       Pozorný čtenář, který dočetl článek až do konce marně hledal alespoň zmínku o renesanci firmy 
Baťa po roce 1989 v naší republice. Bohužel zázrak se nekonal. Obuvnický průmysl ve Zlíně neměl 
to štěstí, jako například automobilový v Mladé Boleslavi, aby vstup silného hráče na světovém trhu 
opět vzkřísil toto odvětví. Důvody jsou různé a kdo chce o tom vědět více, měl by si přečíst knihu 
Miroslava Ivanova „Sága o životě a smrti Jana Bati a jeho bratra Tomáše“. 
      Takřka na poslední chvíli jsem obdržel dopis od pana plukovníka Velvarského z Kanady ve 
kterém popisuje režim ve které byli učňové vychovávání. Za každého počasí denně mezi 5. a 6. 
hodinou ranní pochodovali v trenýrkách. Po celodenní práci večer byla ještě škola.      V sobotu také, 
přestože již tehdy byla u firmy Baťa 40 hodinová pracovní doba  a pětidenní pracovní týden.V neděli 
pak byla povinná předvojenská výchova. Pan Velvarský  tady prodělával plachtařský výcvik 
v tehdejší Masarykově letecké lize (MLL ), která si dala za cíl dát republice 1 000 pilotů. Létali na 
kopci za Zlínem. Někdy zajeli létat na kopec Straník u Žiliny. Disciplina byla tuhá, ale jak říká, 



baťováci vynikali disciplínou i za války nade všemi i nad cizineckou legii a to bylo co říci. Na to 
s jakou hrdostí nosil modrou baťovskou uniformu se zlatými pásky dle ročníku vzpomíná dodnes.       
 
 
                                                                                                                       Ing.Václav Jiřička    
 
                     
Z dějin zahrádkářů ve Strašicích 
 
 V roce 1878 4. června byla ve Strašicích založena Hospodářská beseda. Měla několik odborů: 
ovocnářský, včelařský, pro pomoc při uhynutí dobytka a jiné. 
  Na schůzi Hospodářské besedy dne 27.3. 1904 dal MUDr. Vilém Pobuda návrh, aby nastala v Besedě 
dělba práce a aby byl zřízen samostatný ovocnářský odbor. Bylo uloženo MUDr. Vilému Pobudovi      
a učiteli  Ant. Novákovi na výborové schůzi 29.5.1904 vypracovat stanovy tohoto ovocnářského 
odboru. Stanovy byly schváleny 25.9. 1904. Název odboru: Ovocnářský odbor Hospodářské besedy ve 
Strašicích. 
 Vznikl tak samostatný ovocnářský kroužek, který měl 22 členů. V čele výboru  byl MUDr. Vilém 
Pobuda, učitelé Novák, Wenig, Záborec a správce slévárny Holub. 
 Hlavní činností spolku bylo vést členy a žáky školy  k lásce k přírodě, květinám a stromoví. Dbát, aby 
ovzduší bylo zdravější a obec krásnější. Přednášek odborných  se zúčastňovalo stále více občanů a tak 
přibývalo i více členů. Již v roce 1905 byla založena poblíž radnice ovocnářská školka s počtem 1600 
ks jabloní a hrušní. Na doporučení spolku bylo rozhodnuto městskou radou osadit stráň pod kostelem 
lískami a na náměstí lípami. 
 I když oficielně byla spolková  činnost v době okupace hitlerovským Německem zakázána, praktická 
činnost za II. světové války neustala. Po válce 9. ledna 1946 spolek  oficielně pod vedením Fr. Kasíka 
zahájil pod názvem Jednota zahrádkářů svoji činnost. Názvy svazu se od roku 1957 měnily 
v Československý svaz zahrádkářů a ovocnářů, až do dnešní podoby Český zahrádkářský svaz. 
 Konkrétní činnosti členů přibývalo a dosahovalo až 100 členů. Hlavní poslání  svazu, které má i dnes 
svoji podobu byla a je péče o zeleň v obci. Ve spolupráci s Okrašlovacím spolkem při MNV, školy, 
JZD, vznikla roku 1957-58 Třešňovka v severní části obce. 
 Byly vysázeny javory a hlohy na náměstí. V roce 1962 byla realizována svépomocí členů a to jak 
konkrétní prací, tak finančním příspěvkem- půjčkou, výstavba moštárny. 
 Pro zájem členů o půdu, byly založeny tzv. zahrádkářské kolonie na pozemcích Spartaku ( dříve 
DTJ), dále byly převzaty pozemky od armády za chatou pana Krofty, za hotelem Pošta a Šichtantem. 
Tím se členská základna trvale rozšiřovala. 
 ČZS zabezpečoval přednáškami, výstavami, zájezdy, ukázkami, odborný růst nejen členů, ale              
i ostatních občanů. Velmi mnoho hodin odpracovali členové ČZS   při plnění volebních programů 
v obci i při pomoci v zemědělství. 
 Současný výbor ČSZ v jehož čele je př. Vaněk Jan již 18 let pokračuje v této prospěšné práci  a za 
pomoci 80 členů ZO- ČZS prosazuje nové formy práce, které by co nejvíce seznamovali nejen členy, 
ale i ostatní občany s novými zásadami  pěstování ovoce a zeleniny, s jejich ochranou, a vede je 
k ekologickému vztahu k přírodě. 
 Za tuto činnost obdržela ZO-ČZS od Republikové rady „Čestné uznání“ a  7 členů Vyznamenání 
III.st. a 1 člen II.stupně. 
 Dále to bylo 13 členů, kteří obdrželi Diplom „ Zasloužilý zahrádkář“, 11 členů  Pamětní listy k výročí 
ČSZ. Rovněž od Územní rady ( dříve okresní) obdrželo 10 členů „ Čestné uznání“. 
 
Současní členové výboru ZO- ČZS: 
Jan Vaněk- předseda 
Václav Hájek- místopředseda 
Josef Čermák- jednatel 
Stanislava Balcarová- pokladník 
Josef Lexa…………...člen 
Josef Vlček…………..člen 



Josef Vlček…………..člen 
Jiří Roztočil………….člen 
Marie Michelová……..člen 
Josef Moc…………….člen 
Karel Šlapák………….člen 
Vladislav Fiala………..člen   
 
 
Kulturní ozvěny 

 
DĚTSKÝ DEN 

 
Osmý červnový den pořádala komise pro sport kulturu a 
turismus akci pro naše děti. Sešli jsme se v pátek odpoledne u 
budovy místní základní školy a vydali se k lesu u bývalého 
hřiště.  
 Tam na děti čekala celá řada zajímavých překvapení 
v podobě lesních strašidel a spousty her a úkolů. Na startu 
obdržel každý kluk a holka kartičku, se kterou se vydal na 
barevně značenou trasu pohádkovým lesem. Zažil jistě 
zajímavá setkání s pirátem, kouzelníkem, lesním duchem, 
vodníkem, klaunem a jinými pohádkovými bytostmi, které 
měly pro všechny připravené náročné úkoly. Za jejich splnění 
získaly děti kouzelná razítka do kartičky, kterými se pak 
pochlubily na konci pohádkové trasy a za odměnu dostaly spoustu zajímavých cen a sladkostí. Na 
připraveném ohništi si potom všichni mohli opéci chutnou uzeninu. Ani tím však naše akce nekončila.    
V závěru vytvářely děti uprostřed lesa velmi zdařilé a nápadité domečky a chaloupky z lesních 
materiálů. Za svoji fantazii a tvořivost byly také odměněny a pochváleny.  

 Celé odpoledne se nám povedlo, slunce se na nás 
z výšky usmívalo a les nám poskytoval příjemný stín a 
chládek.Těšíme se, že i příští rok nám koruny zdejších stromů 
poskytnou prostor pod kterým se všichni znovu rádi 
v pohádkovém lese sejdeme. 
 
 

 V červnu vystupovalo sdružení Prašivina v Muzejní noci, 
kterou organizovalo Muzeum Dr. Bohuslava Horáka . Při snaze 

bližšího poznání jednotlivých členů byl redaktor odkázán na 
internetové stránky tohoto tajuplného sdružení, jenž má svůj 

prapůvod kdesi ve Strašicích. 

 Prašivina  
  LIDÉ, OTEVŘETE OČI A ČTĚTE. NA INTERNETOVÝCH STRÁNKÁCH SE POPRVÉ OBJEVUJE 
ZMÍNKA O TVŮRČÍ SKUPINĚ PRAŠIVINĚ. 
  PRAŠIVINA JAKO TAKOVÁ MÁ VELMI DLOUHOU A BOHATOU MINULOST, AVŠAK ZÍSKAT 
NĚJAKÉ INFORMACE O TÉTO VESKRZE ZNÁMÉ SKUPINĚ JE OBTÍŽNÉ. JIŽ POMĚRNĚ DLOUHÁ 
ŘADA KUNSTHISTORIKŮ SE POKOUŠELA VYSTOPOVAT ČINNOST PRAŠIVINY V ČASECH 
DÁVNO MINULÝCH, NĚKTEŘÍ NADŠENCI DOKONCE V TÉTO HONBĚ ZA SEBEMENŠÍ 
ZPRÁVIČKOU V TOMTO LABYRINTU TAJEMNA POKRAČUJÍ DO DNEŠNÍCH DNŮ. BOHUŽEL, 
VŠICHNI BEZ ROZDÍLU JEN S DÍLČÍMI ÚSPĚCHY, PŘESNĚJI ŘEČENO NEÚSPĚCHY. 
 
  "NENÍ JEDNODUCHÉ PÁTRAT PO NĚČEM, CO SE PROBOUZÍ V NEPRAVIDELNÝCH 
INTERVALECH", ŘÍKÁ JEDEN Z NADŠENCŮ PRO TVORBU PRAŠIVINY, KTERÝ V SOULADU S 
JEHO VÁŠNÍ PRO LUŠTĚNÍ TAJEMNA SÁM NECHCE BÝTI JMENOVÁN. ALE PŘESTO DODÁVÁ, ŽE 



JE PRAKTICKY NEMOŽNÉ ČLENY TÉTO OJEDINĚLÉ SKUPINY VYSTOPOVAT NA VEŘEJNOSTI. 
PRAŠIVINA PO KAŽDÉM UMĚLECKÉM ČINU PO SOBĚ DŮKLADNĚ ZAMETÁ STOPY, ABY 
BULVÁRNÍ ČMUCHALOVÉ NEROZMAZÁVALI JEJÍ TVORBU NA TITULCÍCH SVÝCH OPLZLÝCH 
PLÁTKŮ, JIMIŽ KRMÍ VĚTŠINU NÁRODA. S VELKOU RADOSTÍ HLÁSÁ, ŽE NENÍ VŠEM DNŮM 
KONEC A Z NÁPRSNÍ KAPSY SVÉHO SAKA NEUSTÁLE VYNDAVÁ VELKOU LUPU A HLEDÁ 
STOPY PRAŠIVINY PROTI TOKU ČASU.  

 
 
Pastýřské vytrubování na Podbrdsku 

 
 V měsíci červnu se konal ve společenské místnosti    
ZŠ Karla Vokáče hudební program „ Pastýřské 
vytrubování na Podbrdsku“. Těnský rodák Mgr. Josef 
Svejkovský představil dvacet let své usilovné práce, 
hledání a sbírání melodií a motivů vytrubování pastýřů 
na Podrbrdsku. Tento nápad vznikl, jak vypráví           
J. Svejkovský, když „Jednoho letního podvečera jsme 
stáli s mými staršími bratry v mé rodné vesnici. Oni 
vzpomínali na to, jak to bylo krásné, když v obyčejný 
všední den zněl po krajině zvuk pastýřovy trubky. Tu 
melodii mi zpívali.“     
Jeho touha po poznání ho vedla i do Strašic , aby se 

dověděl, co hrál zdejší pastýř. Shromážděné melodie  rekonstruoval, prostudoval  také nejrůznější 
materiály k tématu, musel najít zmínky v místních kronikách. Veškeré poznatky k tématu včetně 
popisu způsobu, postupu a náročnosti práce na něm také zahrnul do publikace, kterou  vydal 
Etnologický ústav Akademie věd České republiky. Text, melodie a nápěvy, nahrané i na přiloženém 
CD, doprovázejí i fotografické záběry z jednotlivých vesnic. Práce Josefa Svejkovského mapuje 
pastýřská vytrubování v obcích od Rokycan až po Hostomice.  
 Hudební vystoupení v ZŠ Karla Vokáče se zúčastnilo 35 posluchačů. Na dobrovolném vstupném se 
vybralo 1753 Kč. Tato částka byla věnována na obnovu kostela sv. Vavřince ve Strašicích. 
 

            Životopis Mgr. Josefa Svejkovského 
• Narodil se 26. listopadu 1938 v Těních  
• Na Podbrdsku prožil své dětství i své první 

muzikantské začátky, které spojil s péčí o chrámovou 
hudbu v kostele sv. Vavřince ve Strašicích  

• Odborné pedagogické péče se mu dostalo na 
pražské konzervatoři a po jejím absolvování na AMU v 
Praze, kterou vystudoval roku 1964 jako žák profesora 
Václava Paříka 

• V roce 1962 se účastnil mezinárodní soutěže 
Pražského jara, kde získal Čestné uznání  

• Byl prvním trumpetistou Filmového 
symfonického orchestru, v roce 1967 působil i jako sólo trumpetista Záhřebské filharmonie  

• V roce 1968 založil Pražské žesťové kvinteto a o deset let později Soubor pražských trubačů  
• Jako sólista hrál s nejrůznějšími orchestry, často ale také s doprovodem varhan, téměř ve 

všech evropských státech  
• Na svém kontě má řadu nahrávek pro Český rozhlas, Českou televizi i pro některá hudební 

nakladateství, které vyšly na CD  
• Jako profesor pražské konzervatoře, kde učil v letech 1971 – 1988, vychoval řadu žáků 

působících v našich předních symfonických orchestrech  
• Po letech se vrátil do rodného kraje  
• Stal se ředitelem Základní umělecké školy Josefa Slavíka v Hořovicích a jako umělec je činný 

dodnes  



• Jeho cit pro krajový kolorit se odráží i v jeho skladatelské tvorbě, zejména v kompozici fanfár, 
které složil pro různá česká města a obce  

• V roce 2003 získal Zlatou desku za nahrávku Trubka svobody  
• Kromě oceňované sólistické a komorní činnosti uskutečnil také řadu hudebních pořadů, v 

nichž lidové historické dechové nástroje nejen předvádí, ale hru na ně i živě demonstruje (Psaníčko od 
skladatele, Přátelům trubky)  
(Zdroj: Úvod k Pastýřskému vytrubování na Podbrdsku od Zdeny Holovské, článek Petry Šimkové 
v Berounském deníku) 
  

… a velpon není    žádnej špás 
V červnu vystoupilo také hudební sdružení 
Collegium Musicum se svým programem 
„…a velpon není žádnej špás“ v            
Úsp Harmonie Mirošov. Oblíbené 
pytlácké a myslivecké písničky spojené 
s vyprávěním se staly jistě příjemným 
zpestřením běžného dne našich seniorů. 
 Návštěvu Úsp podpořil svojí přítomností 
také starosta obce Jiří Hahner. 
 
  
Vážení čtenáři, zde Vám přinášíme jeden 
z málo známých příběhů o pytlácích, který 
se odehrál nedaleko Strašic. 
 

 
Kamenná 
 
Sepsala lesní dělnice paní Švamberková  pro pana lesníka Josefa Humla  v letech 1989-1990 
 
 Krásné je polesí Kamenná, rozlohou velkou a velkými lesy výškou vévodí okolí. Výška nad mořem je 
550 m a na jejím vrchu byl kdysi hrad. Dříve na tomto místě stála rozhledna na srovnaných 
zříceninách.  Stála na mýtině obklopená tyčkovinu a ze západu rostl vysoký les, na východní straně 
byla houština, kde nyní po spadnutí rozhledny, postavili posed. Tam chodil hajný na srnce i na 
vysokou. Z tohoto posedu bylo vidět daleko do hlubin lesu brdského. 
 Jednou večer za jarního teplého sklonku dne přišel na posed se svým hostem…pan hajný Hošek 
s panem Feifrem z Prahy. Jdou volným krokem z myslivny Amerika vzhůru do vrchu, vršek byl táhlý 
tak, že i odpočívali. Oba dva si vypravují různé příběhy, cesta je rovná až k přímo k posedu. Když k 
němu došli, tak si odpočinuli a po chvíli stoupají po žebříku na posed. Dříve se musel posed na 
podlaze krýt mechem a když nebyl, tak chvojinou na kousky trhanou. Tak se pěkně posadili, pušky 
dali k sobě a čekají…čekají!!! odkud jim zvěř přijde. Šli na vysokou. Toho hosta paní byla u nás a on 
vlastnil v Praze tiskárnu. Oba zahynuli za okupace a majetek byl zabaven. Dlouho jim nic nešlo!... Až, 
tu pojednou přišla škodná v podobě dvou maskovaných mužů! A ten jeden říká tlumeným hlasem, tak 
verky dolů…dolů… oba dva…pušky tam nechat, co by to bylo za lesníka, aby svou pušku nechal 
pytlákům na posedu! Tak rychle…rychle…zní hrubý hlas. Host tam strachy pušku nechal, ale vrátit se 
není možno. Pušku tam nechal. Je-li vám život milý tak rychle dolů nebo střelím. Hajný se dívá dolu 
odkud zní rozkaz a vidí oproti posedu dva muže a míří na ně. Pytláci mají pušky vždy připraveny 
k výstřelu. „ Máme vám pomoc dolů!“ Host slézá dolů a za ním pan hajný Hošek! Tu jeden z mužů 
říká, tak hezky před námi a ku předu!!Bránit se nemohli, neboť nevěděli kolik pytláků je ještě v lese! 
Ti dva byli zahaleni, ale hajný je poznal dle hlasu byli oba ze Strašic z Huti!! Šli cestou dolů a měli 
smrt stále v zádech, neboť pytláci je doprovázeli připraveni k výstřelu. Pušky jim vzali a se slovy, u 
domova je dostanete! Doprovodili je až k Americe s těmito pytláckými slovy: 
 Hezky domů, ani slova nechceme slyšet, říkáme Vám …mlčet…mlčet neviděli jste nás, jinak bude 
zle! Víte dobře, že nemáme slitování a odešli tito pytláci byli H…… a H….- oba ze Strašic už nežijí. 
Teď nám to po letech pan Hošek říkal, já u něho pracovala 30 roků tak vím, kde to bylo! Ještě jim 



pytláci hrozili „ Buď Vy… nebo my, ale spíše…Vy…!!! 
 
Inzerce: 
 Prodáme rotační bubnovou sekačku bez pojezdu na vysokou trávu- málo používanou. 
 Značka: BDR 580. 
 Tel: 728 153 100. 
 
Bahna 2007 
 

Bahna 2007 se odehrávala ve znamení 
dopravního kolapsu v naší obci. Rekordní 
účast návštěvníků byla odhadována na 
počet přes 50 000. Armáda se snažila 
ukázat to nejlepší ze své techniky. 
Organizátoři akce připravili také 
rekonstrukce bojů z období I. a II. světové 
války. 
 Obec Strašice se rozhodla aktivně podílet 
na této akci. V areálu kasáren vyčlenila 
odstavná parkoviště pro vozidla 
návštěvníků. Vybíraný poplatek se ovšem 
v několika případech setkal 
s neporozuměním. K tomu je třeba 
podotknout, že se jedná o obecní majetek. 
Obec je tak oprávněna se o tento majetek  

starat. Na Bahnech jsme měli také svůj propagační  a informační stánek v kterém se mohli návštěvníci 
dozvědět informace o okolí a o koncepci strašického muzea ( bude uveřejněna v srpnovém Barňáku). 
Na stánku bylo možno zakoupit publikace se vztahem k našemu regionu, odznaky a pohlednice. 
 
 
Poděkování strašickým dárcům krve 
 
 27. června čekala slavnostní premiéra strašické 
dobrovolné dárce krve. K rekordmanům patřil 
Zdeněk Kot a Zdeněk Sutner, kteří darovali 83 
krát. Neméně zdatným dárcem je i Josef Veselý, 
který se zúčastnil 80 odběrů. Ovšem nesmíme 
zapomínat na celou řadu ostatních.  
 Na všechny pozvané čekal vedle poděkování a 
květiny také malý dárek. Součástí slavnostního 
aktu byl i historicky první zápis do pamětní 
knihy. 
 
Komise sociálně- zdravotní děkuje všem 
dobrovolným  dárcům krve. 
 
 
Místní knihovna ve Strašicích  
Výpůjční hodiny : Pondělí  13- 18 hodin 
                               Středa      13-17 hodin 
Přístup na internet je v době výpůjčních hodin. 
Možnost přístupu na internet mimo výpůjční dobu lze domluvit na telefonním čísle: 724 264 778. 
 
Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně. 



Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: 
Barnak@email.cz 
Příspěvky odevzdávejte ve formátu WORD, obrázky dávejte nejlépe jako přílohu. Lépe se tak pracuje. 
V případě nepřítomnosti redaktora můžete použít schránku označenou „ Místní knihovna, redakce- 
Barňák“. 
Uzávěrka Barňáku je 25. dne v měsíci. Barňák vychází první týden v měsíci. 
Webové stránky knihovny jsou na adrese www.knihovnastrasice.wz.cz. 
 
 
Strašické Fotonoviny představují: Firma Dezort- Zámečnictví Strašice 
 
Červencové Fotonoviny za výlohou Nákupního 
střediska ve Strašicích jsou věnovány provozu 
soukromé firmy Dezort- Zámečnictví s.r.o. Strašice. 
Fotografie zachycují současný stav. Pro lepší 
informovanost o vývoji firmy jsme požádali majitele, 
pana Josefa Dezorta o stručnou charakteristiku. 
 
                                                             Vl. Šmolík 
 
 
 
 
Soukromá firma Josef Dezort- zahájila svoji činnost v roce 1990. V samotném počátku vyráběla firma 
manipulační palety pro průmyslové podniky na okrese a poskytovala drobné truhlářské práce v dílně u 
rodinného domku. 
 V roce 1993 zakoupila na úvěr objekt bývalé provozovny MNV ve Strašicích ( bývalého Místního 
hospodářství). Tento objekt měl jednu výrobní halu. Vytápěna byla na koks. Počet zaměstnanců byl 
kolem 10. Vyrábělo se zde žebírkové pletivo, různá vrata, rámy, zábradlí. V průběhu uplynulých let 
přešla firma z původní jednodušší práce postupně k složitější výrobě, jako jsou výrobky přípravků pro 
automobilový průmysl a to ve spolupráci s firmou OK STS Toužim. 
 V roce 1995 byla přistavěna nová hala, nejprve jako sklad, potom byla hala povolena k užívání jako 
dílna přípravny výroby. 
 V roce 2000 byla provedena plynofikace obou hal, postupně byly zakoupeny nové stroje, jako např. 
ohraňovací  lis, nůžky, pila na železo, vysokozdvižný vozík. 
 V roce 2004 založil majitel novou firmu DUO DEZORT- Zámečnictví s.r.o., která převzala               
od stávající firmy veškeré její aktivity. Jednatelé společnosti jsou Josef Dezort a Petr Dezort. 
Hlavním odběratelem zůstává firma OK STS Toužim. Z výroby jsou to hlavně ocelové palety pro 
automobilový průmysl, různé kontejnery, kovové rámy, zábradlí, vrata. 
 
                                                                                                                   Josef Dezort- jednatel s.r.o. 
 
 
Základní ceník reklamy do časopisu Barňák: 
Celá strana formátu A-4…600 Kč 
Formát A-5… 300 Kč 
Menší formát… cena bude určena dohodou 
Logo firmy na obálce 500 Kč 
Řádková inzerce – 4 řádky 20 Kč 
V případě dlouhodobé spolupráce lze uplatnit věrnostní slevu na reklamu, která bude určena 
dohodou. 
Inzerci a reklamu si můžete zadat v redakci časopisu Barňák, která sídlí v Místní knihovně. 
Nejlepší je odevzdat  reklamu ve WORDu. Lépe se s ní pracuje. 
Časopis Barňák vychází v nákladu 360 Ks. 



V příštím čísle najdete mimo jiné články: 
 Archeologický průzkum ve Strašicích pokračuje již druhým rokem…. 
 Koncepce muzea ve Strašicích… 
 Ohlédnutí za výstavou Josefa Hanáka 
 Fotbal ve Strašicích žije…. 
 Toulky po Strašických památkách… 
 Představujeme firmu Plzeňský skart… 
……….. a jiné zajímavé články 



 


